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a r m a n m e l i . i r

آرمان ملی: طی روزهای اخیر و با توجه به انتشار نامه ای از میزان اثربخشی 
واکسن سینوفارم، اظهار نظرها در این رابطه همچنان وجود دارد و در این شرایط، مردم 
همچنان نگران تزریق این واکسن و امیدی که به آینده دارند، هستند. البته این اولین 
باری نیست که صحبت های متناقض مسئولان پزشکی کشور در خصوص شرایط 
کرونا موجب سردرگمی مردم میلیون ها نفر در 20 ماه اخیر می شود. در شرایطی که 
38.5 میلیون نفر در کشور دُز اول و 17 میلیون دُز دوم از واکسن سینوفارم چینی را 
تزریق کرده اند و این واکسن همچنان در صدر واردات واکسن های خارجی به ایران 
قرار دارد، نتیجه یک آزمایش بالینی نگرانی میلیون  ها نفر را برانگیخت. پیش از این 
مسئولان وزارت بهداشت در دولت سابق، این واکسن را همرده و حتی ایمنی بخش تر 
از واکسن های فایزر و مدرنا می دانستند، اما حالا نامه ای منتشر شده که در آن میزان 
اثربخشی واکسن سینوفارم تنها 5 درصد اعلام شده است! در این شرایط رئیس کمیته 
مطالعات واکسیناسیون اما معتقد است که: »برداشت رسانه ها از این نامه مغرضانه 
است و گزارش در حال تکمیل است اما بنابر آن، تاثیر این واکسن در پیشگیری از 
بستری 55 درصد و در پیشگیری از مرگ ۶5 درصد است.« ماجرا از آنجا شروع شد 
که مرکز تحقیقات سیاست گذاری سلامت در نامه ای، با استناد به تحقیق بر روی 380 
هزار نفر در شیراز، گفته بود »میزان تاثیر واکسن سینوفارم در جلوگیری از عفونت« 
و ابتلا به ویروس کرونا فقط 5 درصد است. در این نامه که کامران باقری لنکرانی، 
وزیر اسبق بهداشت و عضو فرهنگستان علوم پزشکی، آن را تایید کرده، گفته شده 
بود: »میزان تاثیر واکسن سینوفارم در جلوگیری از بستری 55.8 درصد و تاثیر این 
واکسن در جلوگیری از مرگ ۶5 درصد است. وزارت بهداشت در حال تحقیق درباره 
اثربخشی واکسن های تزریق شده در ایران است و احتمالا نتایج اولیه آن در نیمه آبان 

استخراج می شود.«
  واکسن را آنالیز می کنیم! 

در این شرایط نیز مسعود یونسیان، رئیس کمیته مطالعات واکسیناسیون وزارت 
بهداشت تاکید کرد این گزارش در حال تکمیل است!. وی در ادامه اعلام کرد: »مجریان 
مطالعه آنالیزهای تکمیلی بر روی داده ها انجام می دهند و منتظریم این مطالعه را با 
جزئیات بیشتر دریافت کنیم.« این درحالی است که واکسن سینوفارم تاییدیه جهانی 
دارد، با این رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت اعلام کرده است:» 
واکسن سینوفارم یکی از مهمترین واکسن هایی است که تا کنون علیه ویروس کرونا 
ساخته شده است. واکسن سینوفارم تولید کشور چین است و تاکنون بیش از 80 درصد 
افراد واکسینه شده در ایران، این واکسن را دریافت کرده اند. نتایج فاز سوم کارآزمایی 
بالینی واکسن سینوفارم که در 10 کشور انجام شده، حاکی از کارآیی 79 درصدی 
واکسن سینوفارم در برابر کرونای ووهان است. اما اخیرا مرکز تحقیقات سیاست گذاری 
سلامت، نتایج گزارشی را منتشر کرده که در آن ایمنی بخشی واکسن سینوفارم در 
برابر جلوگیری از ابتلا به کرونا تنها 5 درصد ذکر شده است. البته این تحقیق فقط در 
استان فارس انجام شده، آن هم در زمانی که سویه غالب کرونا در کشورمان، کرونای 
دلتا بوده است« همچنین محمدرضا هاشمیان، عضو کمیته علمی کشوری کرونا ضمن 
انتقاد از انتشار گزارش مربوط به کارآیی پایین واکسن سینوفارم بدون ارائه مستندات 

دقیق علمی تاکید کرد: »اطلاعات ما از گزارش مربوط به کارآیی پایین واکسن 
سینوفارم صرفا براساس نامه ای است که در فضای مجازی منتشر شده است، زیرا هنوز 
هیچ گونه مقاله ای درباره نتایج این گزارش به چاپ نرسیده و محققان این پژوهش نیز 
به هیچ وجه نباید پیش از انتشار مقاله ای علمی، نامه خود را در فضای مجازی منتشر 
می کردند. فوق تخصص بخش ICU بیمارستان مسیح دانشوری در همین راستا تاکید 
کرد: ستاد ملی مبارزه با کرونا باید هرچه زودتر از محققان این پژوهش و دانشگاه علوم 
پزشکی شیراز به عنوان شهری که تحقیق مربوطه در آن انجام شده است، بخواهد که 
این افراد اطلاعات خود را در اختیار معاونت پژوهشی وزارت بهداشت بگذارند تا این 
اطلاعات سریعا بررسی شود.« البته پیش از این نیز و در مردادماه امسال، صحبت هایی 
در خصوص اثربخشی پایین این واکسن و مرگ و ابتلا به کرونا در میان افرادی که این 
واکسن را تزریق کرده بودند، به میان آمده بود، اما مورد تایید کارشناسان قرار نگرفت. 
چندی پیش نیز مسئولان بیمارستانی در تهران اعلام کرد که 21 درصد مردم تمایلی 
به واکسن زدن ندارند و بدون تردید اینگونه اظهار نظرها، البته در صورت شیطنت 

رسانه ای، آب به آسیاب مخالفان واکسیناسیون می ریزد. 

»آرمان ملی« از اظهارنظرها درباره ایمنی بخشی 5 درصدی واکسن کرونا گزارش می کند:

دستور آنالیز واکسن سینوفارم!  
     در شرایطی که مسئولان واکسن سینوفارم را هم رده با فایزر می دانستند 38 میلیون نفر سردرگم اظهار نظرهای متناقض شده اند 

کــوتـاه
برگزاری مجدد نماز جمعه؟ 

آمان ملی: محمدجواد حاج علی اکبری، رئیس 
شورای سیاست گذاری ائمه جمعه کشور در حاشیه 
دیدار با علیرضا زاکانی شهردار تهران با اشاره به 
مبحث برگزاری مجدد نماز جمعه در پایتخت که 
در جلسه خود با شهردار تهران مطرح شد، گفت: 
تهران تنها شهری بود که نماز جمعه در آن از اوایل 
شیوع کرونا تعطیل شد و در حال حاضر نماز جمعه 
در کشور کم و بیش دایر شده و در تهران نیز مقدمات 
برگزاری مجدد آن انجام شده و در صورت اعلام 
موافقت  ستاد ملی کرونا طبق تدبیر رهبر معظم 
انقلاب، امید داریم که در ماه ربیع الاول شاهد 

برگزاری مجدد نماز جمعه در تهران باشیم.

 عضویت وزارت گردشگری 
در ستاد کرونا 

آرمان ملی: وزیر میراث فرهنگی و گردشگری 
اعلام کرد: وزارت میراث فرهنگی و گردشگری 
بالاخره در ستاد کرونا عضو شد، پیرو این عضویت 
ضرغامی از تصویب استمهال وام های گردشگری تا 
پایان سال خبر داد. سید عزت ا...  ضرغامی وزیر جدید 
میراث فرهنگی به تازگی در توئیتر خود نوشت: در 
ستاد کرونا عضو شدم. در جلسه روز شنبه، استمهال 
وام های دریافتی مراکز گردشگری تا پایان 1۴00 و 
مفاصا حساب مالیاتی آنان تا آخر آذرماه به تصویب 

رسید.

کاهش دما به زیر صفر
آرمان ملی: سازمان هواشناسی نسبت به کاهش 
دمای هشت استان به زیر صفر طی دوشنبه و سه 
شنبه )2۶ و 27 مهرماه( هشدار داد. این سازمان 
با صدور هشدار زردرنگ آورده است: نفوذ هوای 
سرد به مناطق غربی کشور، کاهش دما به زیر صفر 
و احتمال یخ زدگی محصولات کشاورزی را دوشنبه 
)2۶ مهرماه( در استان های کردستان، آذربایجان 
غربی، آذربایجان شرقی، زنجان، همدان، ارتفاعات 
استان های کرمانشاه و لرستان و سه شنبه )27 
مهرماه( در استان چهارمحال و بختیاری در پی دارد 
بنابراین وارد شدن خسارت به محصولات کشاورزی 

دور از انتظار نیست.

افزایش دوره آموزشی سربازی 
آرمان ملی: جانشین رئیس سازمان وظیفه 
عمومی نیروی انتظامی از بازگشت دوره آموزش 
رزم مقدماتی کارکنان وظیفه به مدت شش هفته 
از اول آبان ماه سال جاری به بعد خبرداد. سردار 
رحمان علیدوست اظهار کرد: با توجه به افزایش 
سطح سلامت جامعه و کاهش شیوع ویروس کرونا 
و واکسیناسیون حداکثری سربازان، دوره آموزش 
رزم مقدماتی مشمولان اعزامی آبان ماه و ماه های 
بعد به مدت شش هفته با رعایت کامل پروتکل 
های بهداشتی در مراکز آموزش نیروهای مسلح 

اجرا می شود.

 پرستاران نیازمند 
خدمات روانشناختی

آرمان ملی: معاون پرستاری وزارت بهداشت با 
تاکید بر ضرورت فعال شدن گروه های مددکاری 
و روانشناختی برای همه کارکنان نظام سلامت، 
گفت: حرفه پرستاری شغل سخت و پر استرسی 
است و پرستاران با درد و رنج مردم سروکار دارند 
و شیفت های نامتعارف و سنگین نیز بر سختی 
این شغل افزوده است و 38 درصد جامعه پرستاری 
نیازمند خدمات روانشناختی هستند. عباس عبادی 
اظهار کرد: پاندمی کووید 19 علاوه بر پیامدهایی 
که به عنوان یک بیماری عفونی داشت، بسیاری از 
معادلات اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی را در جهان 
تغییر داد و بسیاری از تعاریفی که در جغرافیا و 
سلامت قبل از آن متصور بود و یا یک موضوع علمی 
در مجامع مختلف شناخته می شد، دستخوش 

تغییر شد.

توضیح شایعه کار در آرادکوه 
فارس: معاون پردازش و دفع سازمان پسماند 
با اشاره به اینکه همه کارگران در آرادکوه بالای 18 
سال سن دارند، گفت: نظارت بر فعالیت کارگران و 
سلامت آنها در سه سطح انجام می گیرد. حسین 
حیدریاندرباره ماجرای اردوگاه اجباری کودکان 
کار افغانستانی در آرادکوه اظهار کرد:  متأسفانه 
به دلیل بی اخلاقی های انجام گرفته توسط برخی، 
همزمان با آغاز فعالیت مدیت شهری جدید موضوع 
اردوگاه اجباری برای کودکان کار مطرح شده در 
صورتی که چنین چیزی به هیچ عنوان صحت 
ندارد. همه این کارگران در آرادکوه تحت نظر 
معاینات ادواری قرار دارند، اکثر این کارگران از تبعه 
افغانستان هستند و ما همه همکاری ها و اقدامات 
لازم را جهت حفظ سلامت این افراد هنگام کار 

انجام می دهیم.

 تجاوز به دختر عکاس 
و خودکشی؟ 

خبرآنلاین: دادگستری بوشهر به خبری مبنی 
بر تجاوز به یک دختر عکاس در این استان و اینکه 
گفته شد به دلیل رفتار قاضی خودکشی کرده است، 
واکنش نشان داد. دادگستری این استان نوشت: 
»با مراجعه شاکی نزد قاضی، وی اعلام می کند که 
حدود 20 روز پیش از سوی فردی مورد تجاوز قرار 
گرفته است و قاضی پس از استماع اظهارات این 
خانم، سریعا دستورات لازم را در جهت تکمیل 
تحقیقات و ارائه ادله جرم صادر کرده و از شاکی 
می خواهد که در صورت وجود مدارک و به  منظور 
تسریع در روند تحقیقات، فورا آن را به مرجع قضایی 
ارائه دهد. شاکی به رغم اینکه مدعی وجود یک 
فایل صوتی برای اثبات جرم شده بود ولی دیگر 
به منظور پیگیری شکایت به دستگاه قضایی مراجعه 

نمی کند.«

متاسفانه سال هاست که خطر فرونشت زمین با توجه به اینکه 
یک سوم دشت های کشور تحت تاثیر این پدیده قرار دارند حل 
این  مشکل یا کند کردن روند آن باید در برنامه ها و سیاست های 
دولتمردان است. تغییر الگوهای کشاورزی و همچنین تغییر در 
برداشت از آب های زیرزمینی از راهکارهایی حل معضل فرونشست 
و روشی برای کند کردن این مشکل است. وزارت راه و شهرسازی 
به دلیل حوزه مسئولیت گسترده خود و انجام پروژه های مختلف در 
فضای سرزمینی، بیشتر از سایر دستگاه ها، تحت تاثیر فرونشست 
زمین قرار دارد و به طور ویژه تاثیر فرونشست در فرودگاه ها و خطوط 
راه آهن قابل مطالعه و ارزیابی است. فرونشست به شکل ویژه در 10 
فرودگاه اصفهان، مشهد، تبریز، اردبیل، یزد، ایلام، شیراز، کرمان، 
کرمانشاه و بم از سال 98 به کارفرمایی شرکت فرودگاه ها در دستور 
کار مرکز قرار گرفت. بررسی نتایج فرونشست در 10 فرودگاه به 
سرانجام رسید و گزارش آن هفته گذشته به کارفرما تحویل شد. 
بر اساس بررسی های مرکز تحقیقات، هم اکنون وضعیت اغلب این 
فرودگاه ها نگران کننده نیست. اما از آنجاییکه محدوده فرونشستی 
رو به گسترش است می تواند به فضای فرودگاهی نزدیک شود. 
بنابراین با اینکه فرودگاه ها در شرایط بحرانی نیستند و استفاده 
از آنها مخاطره ای را به همراه نخواهد داشت اما لازم است برای 
فرودگاه ها حریم هایی را قائل شویم. برداشت آب های زیرزمینی 
و کشاورزی در حریم فرودگاهی باید مدیریت هوشمندانه باشد تا 
بتوان موضوع فرونشست را حتی الامکان به تاخیر انداخت و یا روند 
آن را کند کرد. در این شرایط درخواستی برای مدیریت برداشت 
آب های زیرزمینی و کشاورزی در حریم فرودگاهی تهیه و تدوین 
شده و مقرر گردیده است، تا شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران 
با همراهی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی، درخواستی را 
تهیه و تنظیم و به وزیر راه ارایه دهد و درخواست با تصویب در هیات 
وزیران و سازمان مدیریت بحران کشور عملیاتی و اجرایی شود. بر 
اساس مصوبه هیات وزیران،  سازمان آب و وزارت نیرو، محدودیت 
هایی را برای برداشت آب های زیرزمینی در پهنه فرودگاه ها و در 
حریم فرودگاه ها انجام خواهند داد. الزام هنوز ایجاد نشده است 
و در تلاش هستیم تا با تصویب هیات وزیران و همکاری سازمان 
مدیریت بحران اینکار به الزام برسد. با توجه به برداشت های بی رویه، 
این معضل مشکلات جدی را ایجاد خواهد کرد. وضع فرونشست به 
گونه ای است که در فرودگاه ها، ظرفیت و استعداد اینکه در آینده 
مشکل جدی ایجاد شود، وجود دارد، مرکز تحقیقات، هم اکنون 
مطالعاتی برای راه آهن تهران- مشهد انجام شده و توصیه هایی برای 
کاهش مخاطرات فرونشست در خطوط راه آهن برای شرکت راه آهن 
ارسال شده است. همچنین، برای تعدادی دیگر از خطوط راه آهن 
در حال اجرای مطالعاتی با شرکت راه آهن هستیم و تعامل خوبی 
در این زمینه وجود دارد. شرکت راه آهن نیز به کاهش مخاطرات 
فرونشست در خطوط ریلی توجه دارد و امیدواریم با تعامل ایجاد 
شده مشکلات حل شوند.برای طراحی جدید خطوط راه آهن 
توصیه هایی داریم که حتی الامکان در مناطقی باشد که در زون 

کم فرونشست باشد.

 کسی به زمین نگاه نمی کند
 از فرودگاه شروع می کنیم!

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
قیمت لبنیات 

با اینکه اطلاع رسانی شده بود که قیمت لبنیات کم می شود، 
اما همچنان قیمت لبنیات بالاست و هیچ تعییری نکرده، فکری 

به حال قشر ضعیف جامعه بکنید.
ایمانی از آمل

دریافت وام 
برای دریافت وام بانکی به بانک مراجعه کردم با اینکه ضامن و 
تمام موارد درخواستی بانک، آماده بود اما باز هم مشکل تراشی 

و امروز و فردا می کنند.
طالبی از سسندج

موسسه غیر مجاز 
خواهشمندیم از فعالیت موسسه های خیریه غیرمجاز 
جلوگیری شود،  اخیرا این موسسات دردسر و مشکلات زیادی 

را برای ما ایجاد کردند .
نوری از تهران

کرونا
اخبار زیادی در خصوص افزایش آمار کرونا به گوش می رسد. 
امیدواریم تمهیداتی اندیشیده شود تا دوباره دچار وضعیت پیک 
پنجم نشویم. امیدواریم مردم نیز همچنان ماسک بزنند چون 
بسیاری از افراد را در کوچه و خیابان می بینیم که اصلا از ماسک 

استفاده نمی کنند.
یک شهروند از تهران 

تحویل خودرو
شرکت های خودروسازی  پول را  گرفتند و  ماشین ها را تحویل  
نمی دهند، هر بار پیگیری می کنیم، بهانه های خاص خود را 

دارند، این شرکت ها باید به فکر مصرف کنندگان باشند.
اصغرزاده از تهران

کتاب درسی 
کتاب درسی دانش آموزان فنی و حرفه ای هنوز به دستشان 
نرسیده است. یک ماه از سال تحصیلی  می گذرد ولی هنوز 
کتاب های دانش آموزان به دستشان نرسیده است. از مسئولان 

آموزش و پرورش درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم .
کمالی از تهران 

محمد شکرچی زاده
 رئیس مرکز تحقیقات راه

مسکن و شهرسازی

یـادداشــت گزارش »آرمان ملی« از ضرورت تعقیب قضائی افرادی که موجب قتل عام کرونا و میلیاردها دلار خسارت به کشور شدند 

 قاتـلان کـرونایي را محاکمـه کنید 
     مردم خواستار محاکمه مقصران مرگ 100 هزار نفر    

     یک کارشناس حوزه بهداشت: چرا از مسببان 8 ماه تعویق واکسیناسیون قدردانی می شود!

مجازات برای عدم 
رسیدگی به امور معلولان 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با بیان اینکه در ارتباط با نابینایان 
به صورت اخص و جامعه معلولان 
به صورت عام تر باید چند کار را 
پیگیری کنیم و خواهیم کرد، گفت: 
اولین کاری که انجام می دهیم این 
است که گزارشی ملی از اینکه 
مسئولان و دستگاه هایی که در 
حوزه حقوق معلولان مسئولیت 
داشتند و دارند چه کار کردند و 
چقدر به وظایف و مسئولیت خود 
عمل کردند، تهیه کنیم. حجت ا... 
عبدالملکی با اشاره به اینکه در ماده 
15 قانون حمایت از حقوق افراد 
دارای معلولیت ـ مبنی بر تخصیص 
سه درصد استخدام ها به جامعه 
معلولان ـ مجازات هم تعیین شده، 
به تبصره 2 ماده 15 این قانون اشاره 
کرد و افزود: این را پیگیری قضائی 
خواهیم کرد و قانون مشخص کرده 
است. بالاترین مسئول دستگاه  های 
اجرایی، نهادهای عمومی غیردولتی، 
شهرداری ها و بانک  ها مکلف به 
اجرای دقیق مفاد این ماده هستند. 

آماده باش بیمارستان ها 
برای موج ششم

 افزایش ناامنی 
غذایی 

وزیــر بهداشــت با بیان اینکه 
تمهیدات لازم برای موج ششم کرونا 
در کشور دیده شده است، گفت: 
امیدواریم با واکسیناسیون زیادی 
که انجام شده و با رعایتی که مردم 
می کنند، موج بعدی نسبت به موج 
قبل سبک تر باشد. بهرام عین اللهی 
افزود: برای موج ششم کرونا هم 
تمهیدات لازم را انجام داده ایم و هم 
بیمارستان هایمان در حال آماده باش 
هستند. همچنین پرسنل، پزشکان، 
پرستاران و کمیته های علمی در 
حال آمادگی هستند و با تجربیاتی 
که از گذشته داشتیم نگرانی از نظر 
درمان وجود ندارد. امیدواریم با 
واکسیناسیون زیادی که انجام شده و 
رعایتی که مردم می کنند موج بعدی 

نسبت به موج قبلی سبک تر باشد.

مدیــر دفتر بهبـود تغذیه جامعه 
وزارت بهداشت، کــرونا و تورم را 
موجب بروز ناامنی غذایی در برخی 
استان ها برشمرد و بــا نام بردن از 
هشت استان سیستان و بلوچستان، 
کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان، 
هرمزگان، ایلام، کرمــان، خراسان 
جنوبی و بوشهر درگیر با این مساله، 
خواستار توجــه و اقــدامات سریع 
دولت شد. زهرا  عبداللهی ادامه داد: 
کمبود ریزمغذی ها هم نوعی سوء 
تغذیه است. وقتــی مــردم نتوانند 
منابع پروتئینی را مصرف کنند و از 
سفره هایشان حذف شود از منابع 
غذایی ریزمغذی ها محروم می شوند. 
کمبود ریزمغذی ها مثل کمبود آهن، 
کمبود روی و کمبود کلسیم می تواند 
منجر به کاهش بهره هوشی کودکان، 
اختلال در رشد و تکامل مغزی کودک 
و افزایش ابتلا به بیماری ها به دنبال 
تضعیف سیستم ایمنی شود. به دلیل 
افزایش بی رویه قیمت موادغذایی، 
نظارت جدی برای کنترل قیمت 
مواد غذایی بسیار مهم است؛ زیرا 
بررسی های ما می گوید مصرف برخی 
اقلام غذایی مانند گوشت و مرغ، 
لبنیات و حتی میوه ها به دنبال افزایش 
قیمت تا حدود ۴0 درصد کاهش یافته 
است و باید با قیمتی مناسب منابع 

پروتئینی در اختیار مردم باشد.

با این حال، امروزه که صحبت از محاکمه و حتی 
دستورات قضائی برای برخی از مدیران دولت گذشته 
داغ است، برخی از کارشناسان و مسئولان، نسبت 
به رسیدگی قضائی به اقدامات وزیر بهداشت سابق 
و کم کاری کسانی که واردات واکسن کرونا را قربانی 
تولید آن در کشور کردند، تاکید دارند. اما پیش از 
همه این گفته ها و در زمانی که این افراد بر سر مسند 
قدرت بودند، روزنامه »آرمان ملی« بارها به ضرورت 
محاکمان مقصران بروز پنج پیک کرونا تاکید نمود و 
کارشناسان نیز در گفت وگو با این رسانه، این موضوع 
را تایید می کردند، اما دریغ از یک استیضاح در مجلس.  
اما طی روزهای اخیر، وزیر علوم دولت اصلاحات و 
رئیس شورای عالی نظام پزشکی در گفت وگویی که 
با امتداد داشته، معتقد است که »عملکرد نمکی، باید 
رسیدگی قضائی شود و تعلل او در واردات واکسن، 
صدها هزار قربانی داشت« البته این گفته های مصطفی 
معین، بی ارتباط با بی توجهی و عدم حضور یک فرد از 
سازمان نظام پزشکی در ستاد ملی کرونا در دولت قبل 
نیست، با این حال، وی همچنان باور دارد که »عملکرد 
وزیر سابق بهداشت مانع از آغاز سریع واکسیناسیون 
عمومی در فرصت طلایی در کنترل این بیماری شد. 
این تعلل باعث قربانی شدن صدها هزار ایرانی بی گناه 
شده که روزی باید از نظر قضائی به علل و عوامل آن 

رسیدگی شود.« 
  فقط نمکی مقصر نیست 

او به انتظار و تعلل مسئولان وقت برای تولید واکسن 
داخلی نیز اشاره دارد و در ادامه صحبت هایش می گوید: 
»مسئولان ستاد اجرایی فرمان امام و وزارت بهداشت 
باید پاسخگوی افکار عمومی و مراجع ذیربط علمی و 
قانونی باشند. راه اندازی 7 یا 8 خط تولید واکسن کرونا 
با صرف هزینه های گزاف صدها میلیون دلاری در 
نهادهای مختلف و بعضا غیرمرتبط، رقابت های ناسالم 
تبلیغاتی در بین آ نها و احتمالا داشتن منافع مالی در 
شرکت های دارویی و رعایت نشدن اصل عدم تضاد 
منافع توسط تعدادی از مسئولان ذیربط، باعث فرصت 
سوزی در خرید واکسن استاندارد با هزینه بسیار کمتر 
شد. متاسفانه این تعلل و بی تدبیری تاکنون باعث پنج 

اوج گیری و گسترش شیوع کرونا و قربانی شدن صدها 
هزار ایرانی بی گناه شده که روزی باید از نظر قضائی به 
علل و عوامل این فاجعه ملی رسیدگی شود. وزیر اسبق 
همچنین باور دارد که »به جای وارد کردن داروهای 
بسیار گران، کم اثر و پر عارضه ای چون »رمدسیویر«، 
باید واکسن خریداری می شد!«  این گفته های معین 
در شرایطی است که با سیل واکسیناسیونی که وزیر 
بهداشت دولت سیزدهم به آن باور دارد و جهش آمار 
واکسیناسیون از روزانه 500 هزار دُز )در دولت سابق( 
به بیش از یک میلیون و پانصد تا دو میلیون دُز در روز 
رسیده، موجب ثبات در آمار کرونا شده است. طبق 
آخرین آماری که وزارت بهداشت اعلام کرده، از جمعه 
تا شنبه )2۴ مهر( 181 بیمار مبتلا به کرونا جان خود 
را از دست دادند و 7 هزار و 515 بیمار جدید مبتلا به 
کووید19 در کشور شناسایی شد که یک هزار و 197 
نفر از آنها بستری شدند. طبق این آمار،  در حال حاضر 
9 شهر کشور در وضعیت قرمز، 10۶ شهر در وضعیت 
نارنجی، 228 شهر در وضعیت زرد و 105 شهر در 

وضعیت آبی قرار دارند.
  سلامت مردم بازیچه دست سیاسیون

در این شرایط محمدرضا محبوب فر، یک کارشناس 
حوزه سلامت به »آرمان ملی« می گوید: »در دولت 
گذشته، وزیر بهداشت، تحریم ها را بهانه ای برای عدم 
تامین بودجه برای خرید واکسن عنوان می نمود، 
درحالی که حتی در زمان تحریم های اقتصادی که 
پیش تر مطرح می شد تامین بودجه خرید واکسن 
برای کشور دشوار نبود و کاملا امکان  پذیر بود. پس از 
روی کار آمدن دولت جدید عملا درخصوص تحریم ها 
اتفاق خاصی رخ نداد و تمامی تحریم های قبلی به قوت 
خود باقی ماند اما دولت نسبت به واردات و تامین 
انبوه واکسن کشور اقدام نمود. چرا در دولت قبل با 
اینکه مشخص و اثبات شده بود تزریق واکسن کرونا 
می تواند به طرز چشمگیری مرگ و میر مبتلایان و 
بستری شدگان را کاهش دهد واکسن وارد نشد و 
واکسیناسیون کشور با ممنوعیت ها و تحریم به مدت 
8 ماه به تعویق افتاد؟ محبوب فر در ادامه گفته هایش 
می افزاید: »البته هیچ کسی منکر ضعف های دولت قبل 

و شخص وزیر سابق نیست، اما در دولت گذشته عده ای 
که امروز رد آنها در دولت کنونی نیز مشاهده می شود 
آدرس غلط می دادند و وزارت خارجه را مسئول مستقیم 
در امور دارو و درمان کرونا معرفی می کردند. همین طور 
که امروزه می توانند دارو و واکسن وارد کشور کنند در 
دولت گذشته هم می توانستند به مسئولیت و وظیفه 
خود عمل کنند و واکسن وارد نمایند. اما چنین اتفاقی 
رخ نداد و به اسم تحریم و ممنوعیت واکسن های 
خارجی عملا نامه نوشتند و تعداد 2500 نفر نامه ای 
را در توجیه ممنوعیت واردات واکسن به کشور امضا 
کردند تا سدی محکم در دولت گذشته برای واردات 

دارو به کشور فراهم کنند.
  فقط وزیر، مقصر نیست 

وی باور دارد که جمع امضاکنندگان نامه بین 200 
و 230 نفر بوده و تعداد امضاکنندگان بی پایه و اساس 
افزایش یافت. این کارشناس حوزه بهداشت در ادامه 
می افزاید: »به نظر می رسد نباید واکسن خریداری 
می شد تا به اسم حمایت از تولید ملی و تولید واکسن 
داخلی بودجه زیادی از دولت وقت برای پیش خرید 
واکسن های داخلی اخذ شود تا هم محصولات خط 
تولید واکسن داخلی رقیب خارجی نداشته باشد و هم 
عملا دولت در برابر پیش خرید واکسن از سبد کوواکس 
جهانی خلع سلاح شود. در این میان، واکسیناسیون، 
کنترل و مهار کرونا موفقیتی حاصل نشد. نکته جالب تر 
اینکه به رغم سنگ اندازی گسترده پیش پای دولت قبل 
برای تامین واکسن، از نمایندگان سازمان بهداشت 
جهانی برای تجلیل و تعریف از عملکرد نظام سلامت 
کشور دعوت به عمل آوردند. محبوب فر همچنین با 
اشاره به اینکه نمی توان دولت روحانی و شخص رئیس 
جمهور سابق را تنها مقصر تاخیر در واردات واکسن 
کرونا دانست خاطر نشان می کند: مستندات قانوني 
متعدد و در عین حال بدیهی براي اثبات اصل ترک فعل 
و تکلیف دولت های قبل و در قبال بیماري های واگیردار 
از جمله بیماری کرونا در قوانین و مقررات داخلي و بین 
المللي وجود دارد که با تکیه بر آنها و مباني حقوقي و 
فلسفي قربانیان کرونا می توان مسببان اصلی فاجعه 

کرونایی را در کشور تحت تعقیب قضائی قرار داد.

آرمان ملی- وحید استرون: کمتر کسی نامه پرسوز و گداز 
وزیر اسبق بهداشت را در روز دوم شهریورماه امسال فراموش 
کرده، مخصوصا هزاران نفر از مردمی که در غم از دست دادن 
عزیزانشان، خاکستر نشین شدند و حتی امکان برگزاری 
سوگواری را نداشتند. همه آنها سهل انگاری دولت وقت و 
شخص وزیر را در واردات واکسن، دلیل اصلی آن اتفاقات 
می دانستند که مردم با هزاران سختی پنج پیک کرونا را پشت 
سر گذاشتند. با این حال سعید نمکی، بارها در صحبت هایش 
تاکید کرده بود: »در هیچ کجای دنیا وزیر بهداشت مسئول 
تهیه و تامین واکسن نیست.«  در روزی که از صندلی مدیریت 
نظام سلامت و درمانی کشور خداحافظی کرد و در نامه ای 
ضمن درخواست حلالیت از مردم، پاسخگویی درباره واکسن 
و عملکردش را به آینده حواله نمود! آن هم در شرایطی که در 
مدیریت 16 ماهه او در عدم ناتوانی کنترل پنج پیک کرونا، 
بیش از چهار میلیون و 750 هزار مبتلا و 103 هزار کشته قربانی 
شدند. البته این آمار رسمی وزارتخانه ای است که وی سکان 
هدایتش را برعهده داشت، در مقابل بسیاری از کارشناسان و 
حتی معاون نمکی بارها اعلام کردند، میزان مبتلایان و مرگ 

و میر کرونا سه برابر آمار رسمی است.


